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A Radnóti gimnáziumban nem változnak a szakirányok 

A hagyományok utat mutatnak csörög a Pannon GSM 

Kedves olvasóink! Közérdekű problémái-
kat, észrevételeiket, tapasztalataikat ezen a 
héten Hegedűs Szabolcs újságíróval oszthat-
ják meg. aki munkanapokon 8 és 1(1 óra, va-
sárnap !4 és 15 óra között hívható a 06-20-
9432-663-as mobiltelefon-számon. Elveszett 
tárgyaikat kereső, illetve talált tárgyakat 
visszaadni szándékozó olvasóink ingyenes 

hirdetésben tehetik közzé mondandójukat. Hirdetésfelvétel: 8 
és 18 óra között a 06-80-820-220-as zöld számon, illetve szem-
élyesen a Sajtóházban és hirdetöirodáinkhan. 

Sorállás. A Tescóban két 
pénztárat vehetnek igénybe 
azok a vásárlók, akik csupán 
néhány terméket vesznek, és 
nem akarnak sokáig sorban 
állni fizetéskor. K. K. sze-
rint azonban az. úgynevezett 
gyorspénztárak nem váltot-
ták be a hozzájuk fűzött re-
ményeket, mert telerakott 
bevásárlókocsikat is odatol-
nak ezekhez a kasszákhoz, a 
pénztárosok pedig nem tesz-
nek semmit. - Mi is azt ta-
pasztaljuk, a vásárolók egy 
része nem veszi figyelembe, 
hogy a gyorspénztáraknál 
csak kosárral lehet sorba áll-
ni - mondja Szemerédiné 
Bara Julianna, az áruház 
vevőszolgálatának igazgató-
ja. Hozzátette: a pénztáros 
legfeljebb megkérheti a 
„szabálytalankodó" vásárlót, 
hogy válasszon másik sort, 
de más eszköz nem áll ren-
delkezésére. A kellemetlen 
viták talán elkerülhetők 
lesznek azzal, hogy várható-
an egy hónapon belül olyan 
műszaki megoldást kíván-
nak bevezetni, amely eleve 
megakadályozza, hogy 
ezekhez a pénztárakhoz ko-
csit tudjanak tolni a vevők. 

Úszóleeke. J. M. minden 

alkalommal elkíséri az úszó-
tanfolyamra járó gyermekét 
az újszegedi sportuszodába, 
ahol - mint mondja - úgy-
nevezett kísérőjegyet kell 
váltania. Olvasónk nem érti, 
hogyan kérhetnek tőle 
pénzt, amikor cserébe sem-
milyen szolgáltatást nem 
vesz igénybe, csupán a 
gyermekét öltözteti és kivár-
ja a tanfolyam végét. Kiss 
Ferenc, az uszoda igazgatója 
elmondta: valóban 100 fo-
rintos kísérőjegyet kell vál-
taniuk azoknak, akik a me-
dencéig elkísérik gyermekü-
ket, ha viszont csak az öl-
tözőig mennek vele, akkor 
ingyen is beengedik a szü-
lőt. - Valójában az úszások-
tató feladata lenne, hogy az 
öltözőben átvegye a gyer-
meket a szülőtől, de ezt so-
kan nem teszik meg, a me-
dencéhez viszont felügyelet 
nélkül nem engedhetjük a 
fiatalokat. A szülőnek és az 
oktatónak kellene meg-
egyeznie arról, hogy a gyer-
mekért mikor jöjjön ki az 
öltözőbe - ad tanácsot az 
igazgató. 

nxnn&rm 

Mórahalmi 
kitüntetettek 

Mike Csaba, a Radnóti gimnázium új igazgatója: „Inkább hozzátenni akarok, 
mint változtatni" (Fotó: Miskolczi Róbert) 

Munkatársunktól 
Mórahalmon szeptember 

24-én, vasárnap, a Móra Fe-
renc Altalános Iskola és 
Szakiskola aznap fölavatott 
aulájában adták át a város 
képviselő-testülete által ado-
mányozott kitüntetéseket. 
Az elismeréseket a városért 
végzett, kiemelkedő társa-
dalmi, közéleti, gazdasági 
tevékenység megbecsülése-
ként ítélték oda. 

„Millenniumi Díjat" ka-
pott Szűcsné dr. Fehér Éva 
önkormányzati képviselő, 
családorvos, valamint Gyu-
ris Péterné. a Móra Ferenc 
Altalános Iskola és Szakis-
kola igazgatója. 

A „család kategóriában" 
„Millenniumi Aranygyűrű"-
t vehetett ál Gábor Józsefné 
nyugdíjas, és Kiri Ferencné 

nyugdíjas. A közéleti sze-
mély i ségek között arany 
„Millenniumi Emlékkitű-
ző"-t nyújtottak át Katona 
László vállalkozónak, vala-
mint Pintér Lajosné nyugdí-
jasnak. 

Az „ifjúság kategória" ki-
tüntetettjei: Ördög Nóra 
egyetemi hallgató, Csiszár 
Dániel sportoló, Koisné 
Körösi Rozália pedagógus, 
f e s tőművész - ók ezüst 
„Millenniumi Emlékkitű-
ző"-ben részesültek. 

Az elmúlt rendszerben 
családjuktól elszakított és 
meghurcolt, valamint tulaj-
donuktól jogtalanul meg-
fosztottak közül idén Masa 
József nyugdíjas és (posztu-
musz) Tanács Sándor kapta 
meg Mórahalom város „Mil-
lenniumi Emlékplaketf'-jét. 

Az idei 
t a n é v t ő l 
Mike Csa-
b a s z a k -
biológus-
tanár ve-
zeti a Rad-
nóti Mik-

lós Gimnáziumot. Az új 
igazgató, aki saját be-
vallása szerint az újítá-
sok és a jól szervezett is-
ko la h íve , nem k í v á n 
változtatni a gimnázium 
képzési hagyományain. 
Az iskola legfontosabb 
új feladatainak az indu-
ló Arany János tehetség-
gondozó programot, va-
lamint a kerettantervek-
re való felkészülést tart-
ja. 

- Igazgató úr, mit kíván 
rövid távon változtatni a 
Radnóti gimnázium éle-
tében? 
- Egy iskolát nem lehet 

egyből megváltoztatni, egy 
iskola olyan, mint egy nagy 
hajó: idő kell ahhoz, hogy 
elforduljon. A Radnóti gim-
názium hagyományai már 
kijelölték az iskola útját, s 
ezen nem kell változtatni. 
Inkább hozzátenni kell, és 
van is hozzátennivalóm. A 
legelső mindjárt az Arany 
János kísérleti programmal 
kapcsolatban, amely új kihí-
vás az iskola, az egész tan-
testület előtt. Ezt a tehetség-
gondozó programot az Okta-
tási Minisztérium hirdette 
meg kistelepüléseken élő, és 
emiatt hátrányos helyzetű te-
hetséges gyerekeknek szá-
mára. A Radnóti gimnázium 
az Ortutay kollégiummal 
együtt fogadóintézményként 
nyerte el a pályázatot. A 
képzés sajátossága, hogy a 
gyerekek a hagyományos 
tantárgyak mellett egy kü-
lönleges programot is elvé-
geznek, benne olyan tantár-
gyakkal, mini a tanulásmód-
szertan, a személyiségfej-
lesztés, vagy az életvitel, 
amelyekkel más iskolákban 
nem lehet találkozni. 

Az el-
k ö v e t " 
k e z ó 
időkben a 
város ve-
zetésében 
tapasztal-
ható csa-

ládi, baráti és osztály-
társ! összefonódásokat 
veszi majd bonckés alá 
a Szegedért Egyesület -
hangzott el tegnap az 
egyesület sajtótájékoz-
tatóján, ahol egyebek 
mellett szót ejtettek a 
Virág cukrászdáról és a 
Szeged étteremről. 

A napokban jelent meg a 
Szegedért Egyesület Hírle-
vél Szegedért című kiadvá-
nyának harmadik száma. Az 
elnökség tagjai ebből az al-
kalomból szerveztek sajtótá-
jékoztatót, amelynek témái 
között szerepelt „A Tímár 
család érdekeltségi körének 
egyik gyöngyszeme, a Sze-
ged étterem" is. Szilvásy 
László volt önkormányzati 
képviselő - aki jelenleg füg-
getlen szakértőként dolgozik 
az egyesületben - cégada-
tokra és közgyűlési dönté-
sekre támaszkodva mesélte 
el a Szeged étterem szerinte 

- Van-e a korábbiaktól 
elütő terve az iskola kép-
zési szerkezetével kapcso-
latban? 
- Ilyen változtatást nem 

tervezek. Az iskola tantestü-
lete számára az elkövetkező 
évben elegendő munkát je-
lent majd a jövő szeptem-
bertől éleibe lépő kerettan-
tervekre való felkészülés. A 
kötelező óraszámokat úgy 
szeretnénk a kerettantervek 
szerint átalakítani, hogy az 
iskola hagyományai megma-
radjanak: a speciális képzési 
irányok, a speciális biológia, 
a speciális kémia, a biofizi-
ka, a biokémia és a matema-
tika nem változik majd. 
Ugyancsak a jövő feladata 
lesz a minőségbiztos í tás 
megszervezése, ami szintén 
komoly munkát igényel. 

- Minden iskolának meg-
van a maga stílusa: a 
Radnóti gimnáziumot az 
elmúlt években „liberá-
lis" szellemű iskolaként 
emlegették. Önt viszont a 
hagyományos értékekhez 

hiteles közelmúltbéli törté-
netét. Szi lvásy elmondta: 
1998. május 16-án Tímár 
László, Veszprémi Zsolt és 
Magyari Csaba egymil l ió 
forint törzstőkével alapította 
meg a Monarchia 2 0 0 0 
Szolgáltató Kft.-t, amelynek 
tevékenységi köre a föld-
munkától az alagűtépítésen 
át az éttermi vendéglátásig 
és ingatlan bérbeadásig ter-
jed. A kft. még 1998-ban 
megszerezte a volt Szeged 
étterem és tartozékainak 
bérleti jogát. 1999 tavaszán 
a részben városi tulajdonú 
Duna-Tisza Regionális Fej-
lesztési Rt. az önkormányzat 
által delegált Tímár László 
előterjesztésére tőkét emelt, 
majd megvásárolta a gazda-
sági alpolgármester tulajdo-
nában lévő Monarchia Kft. 
egyharmad részét. Április-
ban személyi változások tör-
téntek a Duna-Tisza Rt.-nél. 
így lett az igazgatóság elnö-
ke Sulyok Tamás, a fe l -
ügyelő bizottság tagja Tímár 
László, a Duna-Tisza Rt. lí-
zingcégének igazgatósági 
tagja Ádám Attila, felügyelő 
bizottsági tagja pedig Vesz-
prémi Zsolt. Idén ősszel Tí-
már László visszavásárolta 
felesége nevére a Duna-Ti-

hű tanárként ismerik. Mi 
lesz ezután? 
- Igaz, a tanítást és az is-

kolát illetően sok szempont-
ból a hagyományos értékek-
hez állok közel, de az újra 
nyitott vagyok. Egy iskolá-
ban rendben és fegyelemben 
lehet dolgozni, ez azonban 
nem zárja ki azt, hogy újdon-
ságokat vezessünk be. A 
gimnázium belső rendjében 
nem volt átalakítás, mind-
össze a házirendre hívtam fel 
a kollégák figyelmét, ame-
lyet be kell tartatniuk. Azt 
kértem, hogy nagyobb fe-
gyelemre intsék a gyereke-
ket. Egy ekkora intézmény-
ben olyan sokrétű tevékeny-
ség folyik, hogy szervezett-
ség és fegyelem nélkül egyik 
zavarná a másikat. Nem ta-
gadom, e szempontból kon-
zervatív tanár vagyok. De 
ami az újdonságokat illeti, a 
Radnóti előtt a sarkadi Ady 
Endre Kísérleti Gimnázium-
ban dolgoztam, ahol dr. Gás-
pár László - a neveléstudo-
mányok kandidátusa - veze-

sza Rt.-tói az egyharmad üz-
letrészét. A sajtótájékozta-
tón elhangzott, hogy az étte-
rem felújítását a Duna-Tisza 
Rl.-től felvett hitelből finan-
szírozta a Monarchia Kft. 
Szilvásy László elmondta: 
általános meglepetést keltett 
az ügyben, hogy a Duna-Ti-
sza Rt. feladva a Széchenyi 
tér túloldalán lévő helyisé-
geit, nemrégiben átköltözött 
a Széchenyi tér 9. szám alá, 
ahol a Monarchia Kft.-tői 
bérel irodákat. A volt képvi-
selő szerint az ugyanitt fió-
kot nyitó ABN Amro Bank-
kal együtt már két kiváló fi-
zetőkészségű bérlője van a 
Monarchia Kft.-nek. Az ügy 
több kérdést is felvet, amit 
az egyesület elnökségének 
tagjai szerint tisztázniuk kel-
lene a szereplőknek. így pél-
dául azt, hogy miért és 
mennyiért vásárolta meg a 
Duna-Tisza Rt. a Monar-
chia Kft. egyharmad részét? 
Miért és mennyiért adta 
v issza ezt az egyharmad 
részt alig több mint félév el-
teltével? Mennyi és milyen 
feltételekkel kapott hitelt a 
Monarchia Kft. a Duna-Ti-
sza Rt.-től? 

A Virág cukrászdával 
kapcsolatosan Csapó Balázs 

tésével négy év alatt egy 
egész iskolát alakítottunk át 
a kísérleti program szerint. 
Hozzászoktam ahhoz, hogy 
új kihívásokkal nézzek 
szembe. 

- Ön öt évvel ezelőtt is 
pályázott az igazgatói 
tisztségre, akkor a tantes-
tület fele szavazott ön 
mellett, idén azonban 
ennél kevesebben mond-
tak igent. Hogyan tud 
együtt dolgozni a tantes-
tülettel? 
- Őszintén remélem, hogy 

az igazgatóválasztás körüli 
feszültségek hamarosan elsi-
mulnak. A tanévnyitó tantes-
tületi értekezleten elmond-
tam a kollégáknak: úgy ér-
zem, joguk volt tiltakozni a 
döntés ellen, bár az iskola jó-
hírének ez nem használt. Ar-
ra kértem minden kollégát, 
hogy az adott helyzetben te-
gyék félre a nézeteltéréseket, 
mert a munkánkkal fe-
le lősségge l tartozunk a 
szülőknek és a gyermekek-
nek. A tanítás elkezdődött. 

elnök hangsúlyozta: június 
14-én azt nyilatkozták a vá-
ros vezetői, hogy megkapták 
a patinás cukrászdáért járó 
93 millió forintot a vevőtől, 
s hamarosan e lkezdik az 
épület felújítását. Csapó sze-
rint azonban a vételár a Kis 
Virág bérleti jogának dfját 
és az áfát is tartalmazta, mi-
nek után a város tényleges 
bevétele a Virág cukrászda 
eladásából mindössze 45 
millió forint. Az elnök nem 
érti, kinek állt érdekében 45 
millióért eladni a szakértői 
becslések szerint körülbelül 
300 millió forintot érő Virág 
cukrászdát. 

Beck Zoltán független ön-
kormányzati képviselő, a 
Szegedért Egyesület elnök-
ségi tagja a sajtótájékoztató 
végén elmondta: az elkövet-
kező időkben sorra veszik 
majd az önkormányzati tu-
lajdonú cégeket és frissen 
alapított kft.-kcl, hogy kibo-
gozzák a város vezetésében 
tapasztalható családi, baráti 
és osztálytársi összefonódá-
sokat. Minderről listát állíta-
nak majd össze, amit publi-
kálnak a Hírlevél Szegedért 
című egyesületi kiadvány-
ban. 

Szabó C. Sz i lárd 

és úgy érzem, mindenki teszi 
a dolgát. Az órán mindenki-
nek azt kell adnia, amit a 
legjobban tud. A gimnázi-
umban kitűnő pedagógusok 
tanftanak, akik ezt jól tudják. 

- Milyen kapcsolatban 
van a diákokkal? Tanít 
még? 
- Természetesen tanítok, 

bár kevesebbet, mint szeret-
nék. Volt egy osztályom is, 
amelyet nehéz szívvel adtam 
át egyik kollégámnak. Úgy 
érzem, eddig is jó viszony-
ban voltam a gyerekekkel, és 
ez ezután sem fog változni. 
Gyermekszeretet nélkül az 
ember ne is menjen tanárnak. 
Én tanárcsaládban születtem: 
13 pedagógust tudok össze-
számlálni a családban, a taní-
tás és a gyermek szeretete 
családi hagyomány. 

- A Radnóti gimnázium 
külsejét és alagsorát az 
elmúlt években jelentősen 
felújították. Hogyan kí-
vánja folytatni ezt a mun-
kát? 
- A város még a tavasszal 

pályázott a gimnázium épü-
letének további felújítására, 
és a pályázat sikerén múlik, 
hogy milyen ütemben lehet 
folytatni a munkát. A torna-
terem, a földszint, az első és 
a második emelet - mind fel-
újításra szorul még. A pályá-
zati kiírás azonban olyan 
nagyságrendű, hogy siker 
esetén komoly lehetőségek-
kel kell majd számolnunk. 

- Esetleg több osztály 
vagy új profilok indításá-
val is? 
- Az új képzési profilok-

kal a szülői igényeknek kell 
megfelelnünk. A világ gyor-
san változik, és az iskolának 
követnie kell ezt a változást. 
Ha igény lesz rá, meg fogjuk 
találni a módját, hogy új 
képzési területeket vezes-
sünk be. Arról még korai be-
szélni, hogy ezek melyek, de 
az valószínű, hogy az euró-
pai uniós csatlakozás által 
megnyitott lehetőségekkel 
lesznek kapcsolatban. 

Panek Sándor 

Tárlat 
Munkatársunktól 

Szeptember 29-én, pénteken 
17.30-kor a tápéi Hcller Ödön 
Művelődési Házban (Budai 
Nagy Antal u. 20-22.) Fritz Mi-
hály szegedi szobrászművész 
nyitja meg Török Gizella 
iparművész kiállítását. A tárlat 
október 8-ig naponta 8-12 és 
14-18 óráig tekinthető meg. 

Kávéház 
DM-információ 

A Katolikus Ifjúsági és 
Felnőttképzési Szövetség Mil-
lenniumi kávéházában (Dugo-
nics tér 12.) ma, csütörtökön 
18 órakor dr. Petrovics István 
(Szegedi Tudományegyetem) 
tart összefoglaló előadást Ma-
gyarország a XIV. században 
cfmmel. A rendezvény min-
denki előtt nyitott. 

Népviseletek 
Munkatársunktól 

Ma este 6 órakor az Alsóvá-
rosi Kultúrházban Rostás Mó-
nika, az intézmény vezetője 
nyitja meg a Magyarországi 
népviseletek képeslapokon 
című kiállítást. A tárlat temati-
kus válogatás Sebestyén Imre 
kecskeméti képeslapgyűjtő 
anyagából. A kiállítás hétköz-
naponként 10-18 óráig október 
16-áig tekinthető meg. 

Összetett öngyilkos 
„Ha meguntad az életet, nálunk kompozit lehetsz" -

csábítja az álláshirdetés azokat, akik éppen készülnek 
nyakukba vetni a kötelet, avagy már ajkukat éri a mé-
regpohár. A; „Idegen szavak szótára" szerint a „kom-
pozit" a görög jón és korinthoszi oszlopfő egyesttett for-
mája (lásd még: kompozit fejezet). 

Mármost az kevéssé valószínű, hogy a munkáltató 
épületelemként kívánná foglalkoztatni a jelentkezőt. Ha 
viszont a kompozittal rokon hangzású, s a szótárban egy 
bekezdéssel följebb található „kompozíció" (I. összeté-
tel; 2. műalkotás; 3. zenemű; 4. keverék, kivonat) kifeje-
zésből indulunk ki, akkor már tágabb játéktér nyílik az 
állástalan életunt előtt. Lehetne belőle művészien össze-
állított, zenélő oszlop, csak úgy, dísznek, mondjuk a 
főnök irodájának sarkában. Esetleg (ha férfi az illető), 
kis szobaszökőkútként is működhetne - persze ez utóbbi 
funkció folyanuitos folyadékfölvételt igényel. 

De ez még mindig jobb, mint ha a szótárban kettővel 
odébb olvasható „kompót", vagy „komposzt" beosztás 
leselkedne a búskomorságba fordult álláskeresőre, mert 
egyik se tűnik nyugdíjas állásnak. 

Nyilas Péter 

Listáznak a Szegedért Egyesületnél 

Szegedi monarchia? 
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